
Protokół Nr X/2018
z XLVI Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie

Sesja  odbyła  się  w dniu  30 października  2018 roku w sali  obrad Urzędu Gminy w Mszanowie.
Przewodniczący Rady Zbigniew Wiśniewski  o godzinie 10.00 otworzył  obrady XLVI Sesji  Rady Gminy.  
Na podstawie listy obecności stwierdził, że w Sesji uczestniczy 13 radnych, co wobec ustawowego składu
Rady  wynoszącego  15 osób,  stanowi  odpowiednie  quorum  do  podejmowania  prawomocnych  uchwał.
Nieobecni: Anna Dymowska oraz Zbigniew Podwojewski.
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu
Sesja trwała do godziny 12:55.
Spoza członków Rady udział wzięli:
- Wójt Gminy Tomasz Waruszewski  
- Sekretarz Gminy Agnieszka Paturalska-Miehlau
- Skarbnik Gminy Joanna Artuszewska
- sołtysi wsi wymienieni w załączniku nr 2 do niniejszego protokołu.  
Porządek obrad:

1.    Otwarcie i stwierdzenie quorum.
2.    Zgłaszanie zmian do porządku obrad.
3.    Wybór sekretarza obrad.
4.    Przyjęcie protokołu z XLV Sesji Rady Gminy.
5.    Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym.
6.    Podsumowanie funkcjonowania samorządu gminnego w kadencji 2014 – 2018.
7.    Zapytania i wnioski.
8.    Podjęcie uchwały w sprawie trybu prac nad projektem uchwały budżetowej Gminy 
       Nowe Miasto Lubawskie.
9.    Podjęcie uchwały w sprawie określenia zakresu i formy informacji o przebiegu 
       wykonania budżetu Gminy Nowe Miasto Lubawskie, informacji o kształtowaniu się 
       wieloletniej prognozy finansowej oraz informacji o przebiegu wykonania planu 
       finansowego samorządowej instytucji kultury za pierwsze półrocze roku budżetowego.
10.  Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości.
11.  Podjęcie uchwały w sprawie "Programu współpracy Gminy Nowe Miasto Lubawskie 
       z organizacjami pozarządowymi i innymi uprawnionymi podmiotami prowadzącymi 
       działalność pożytku publicznego na 2019 rok".
12.  Analiza oświadczeń majątkowych:
  a)  radnych
  b)  pracowników i kierowników jednostek organizacyjnych
13.  Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
14.  Zamknięcie obrad Sesji.

Przebieg obrad:
Ad 1
Otwarcie i stwierdzenie quorum.
Otwarcie i stwierdzenie quorum nastąpiło jak na wstępie niniejszego protokołu.
Ad 2
Zgłaszanie zmian do porządku obrad.
Przewodniczący Rady Gminy zaproponował wykreślenie dotychczasowego punktu 8 - Podjęcie uchwały w 
sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Nowe Miasto Lubawskie na lata 2018 -
2034 oraz punktu 9 - Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na rok 2018 z uwagi 
na brak konieczności dokonania zmian i nie przygotowanie powyższych uchwał.
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W głosowaniu rada Gminy jednogłośnie dokonała zmiany porządku obrad.
W głosowaniu brało udział 13 radnych.
Ad 3
Wybór sekretarza obrad.
Sekretarzem obrad wybrano radnego Marka Miecznikowskiego.
Ad 4
Przyjęcie protokołu z XLV Sesji Rady Gminy.
Sekretarz obrad XLV Sesji radna Barbara Giziewska poinformowała, że zapoznała się z protokołem. Treść
protokołu odzwierciedla przebieg obrad i wnioskowała o jego przyjęcie.
Do protokołu nie wniesiono uwag.
Rada Gminy w głosowaniu jednogłośnie przyjęła protokół z obrad XLV Sesji Rady Gminy. 
W głosowaniu wzięło udział 13 radnych.
Ad. 5
Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym.

Pan Wójt przedłożył sprawozdanie ze swojej pracy oraz podległego urzędu za okres od dnia 4 października 
do 30 października 2018 r.
4.10.2018
-  Pan  Wójt  spotkał  się  z  przedstawicielami  Wód Polskich  i  Krajowego Ośrodka Wsparcia  Rolnictwa w
sprawie  problemu zalewania nieruchomości prywatnej i drogi gminnej w Tylicach.
-  Wziął  udział  w  zorganizowanej  przez  mieszkańców  Mszanowa  uroczystości  oficjalnego  oddania  do
użytkowania nowo wybudowanych dróg.
08.10.2018
- Winszował z okazji 90-tych urodzin mieszkance Jamielnika.
09.10.2018
- Pan Wójt spotkał się z Dyrektorem Departamentu Koordynacji Promocji Urzędu Marszałkowskiego.
10.10.2018
- Pan Wójt wziął udział w spotkaniu informacyjno–konsultacyjnym dla organizacji pozarządowych.
-  Zastępca  Wójta  wzięła  udział  w  Zgromadzeniu  Członków  Stowarzyszenia  Lokalna  Grupa  Działania,
podczas którego przedstawiono zmiany w Lokalnej Strategii Rozwoju oraz w Regulaminie Funkcjonowania
Rady  LGD  Ziemia  Lubawska  podsumowano  pracę  Biura,  uzupełniono  skład  zarządu  oraz  omówiono
propozycję zakupu nieruchomości w Bratianie.
11.10.2018
-  Wraz  z  Przewodniczącym  Rady  Gminy,  Przewodniczącym  Komisji  Społecznej  Rady  Gminy  oraz
pracownikami Referatu Oświaty Pan Wójt  uczestniczył w obchodach Dnia Edukacji Narodowej,  podczas
którego podziękował nauczycielom i pozostałemu personelowi szkół za trud i zaangażowanie włożone w
pracę.
12.10.2018
- Zastępca Wójta wzięła udział w uroczystości ślubowania uczniów klasy pierwszej Szkoły Podstawowej im.
Janusza Korczaka w Tylicach.
-  Pan  Wójt  wziął  udział  w uroczystości  odsłonięcia  tablicy  upamiętniającej  Augustyna Serożyńskiego –
przedwojennego posła i senatora, mieszkańca Lekart.
13.10.2018
- Wziął udział w obchodach Dnia Seniora w Pacółtowie.
15.10.2018
-  Pan  Wójt  wziął  udział  w  posiedzeniu  Rady  Nadzorczej  Zakładu  Usług  Komunalnych  w  Mszanowie  
sp. z o. o.
16.10.2018
- Podpisał umowę na terminal płatniczy, umożliwiający dokonywanie transakcji kartą płatniczą.
17.10.2018
- Pan Wójt zawarł akt notarialny na sprzedaż działki budowlanej położonej w miejscowości Jamielnik - dz. nr
216/126 o pow. 0,0921 ha.
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19.10.2018
- Pan Wójt wziął udział w uroczystości oddania do użytkowania zmodernizowanych i nowo wybudowanych  
dróg w Gwiździnach.
20.10.2018
- Wziął udział w obchodach Dnia Seniora w Radomnie.
23.10.2018
- W obecności Dyrektora Gminnego Centrum Kultury spotkał się z Panią Nadleśniczy Nadleśnictwa Iława
oraz Księdzem Kanonikiem z Bratiana w celu omówienia organizacji Święta Niepodległości.
- Pan Wójt wziął udział w uroczystości ślubowania uczniów klas pierwszych Szkoły Podstawowej im. Jana
Pawła II w Jamielniku.
-  Wziął  udział  w  obchodach  Dnia  Seniora  zorganizowanych  przez  Związek  Emerytów,  Rencistów  i
Inwalidów.
24.10.2018
-  Pan  Wójt  spotkał  się  z  adwokatem  z  zewnętrznej  kancelarii  prawnej  w  celu  omówienia  możliwości
uzyskania korzystniejszych warunków odszkodowania za spaloną świetlicę w Gwiździnach. Ubezpieczyciel
dotychczas wypłacił bezsporną kwotę odszkodowania w wysokości 270 tys. zł.
- Zawarł akty notarialne na sprzedaż 4 lokali mieszkalnych w miejscowości Nawra 44.
25.10.2018
-  W  obecności  mecenasów,  sekretarza  i  kierownika  referatu  inwestycji  Pan  Wójt  spotkał  się  z
przedstawicielami  brokera  ubezpieczeniowego  w  celu  omówienia  dalszego  postępowania  w  zakresie
odszkodowania za spaloną świetlicę w Gwiździnach.
- Winszował z okazji 90-tych urodzin mieszkańcowi Nowego Dworu Bratiańskiego.
26.10.2018
-  Pracownik  zajmujący  stanowisko  ds.  ochrony  środowiska,  rolnictwa  i  leśnictwa  uczestniczył  w  XX
Zgromadzeniu Związku Gmin Rejonu Ostródzko-Iławskiego „Czyste Środowisko” podczas którego podjęto
uchwały: pierwsza  w sprawie inkaso (BS zaprzestał świadczenia usług inkaso na terenie gmin Kurzętnik,
Nowe  Miasto  Lubawskie  i  miasta  Miasta  Nowe  Miasto  Lubawskie),  druga  w  sprawie  rocznej  składki
członkowskiej, która nie uległa zmianie względem poprzedniego roku.
29.10.2018
- Pan Wójt spotkał się z Dyrektorem Przedsiębiorstwa Drogowo-Budowlanego w Brodnicy w celu omówienia
remontu przepustu i odcinka drogi Bratian - Mszanowo.
-  Pan  Wójt  wziął  udział  w  uroczystości  ślubowania  uczniów  klasy  pierwszej  Szkoły  Podstawowej  w
Radomnie.

Ponadto  w  zakresie  bieżącej  działalności  wójt  i  urzędnicy  podejmowali  następujące  działania:
W okresie od 3 do 29 października br. wykonano następujące prace związane z drogami:

- zamontowano znaki drogowe w miejscowościach Nowy Dwór Bratiański i Gryźliny
- zamontowano tablice informacyjne przy ścieżce rowerowej,
- udrożniono rowy odwadniające przy drodze Nowy Dwór Bratiański - Nawra,
- przeprowadzono prace porządkowe: przy Urzędzie Gminy, w mieszkaniu komunalnym w Nawrze oraz na
drogach i chodnikach,
- wykoszono pobocza dróg gminnych, placów zabaw, terenów zielonych i wzdłuż ścieżki pieszo-rowerowej,
- przeprowadzono równanie gruntu w parku przy ul. Parkowej w Mszanowie.

Przeprowadzono zamówienia publiczne do 30 tys. euro na: 
- budowę Otwartej Strefy Aktywności – III – postępowanie unieważniono,
- dostawę specjalistycznego sprzętu ratowniczego dla jednostek OSP z terenu Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie w ramach środków z Funduszu Pomocy Pokrzywdzonym oraz Pomocy Postpenitencjarnej – 
Funduszu Sprawiedliwości,
- wykonanie dokumentacji projektowej dla dwóch obiektów: Świetlicy Wiejskiej w Gwiździnach oraz budynku
zaplecza sportowego KS Radomiak w Radomnie,
- wykonanie audytu energetycznego powykonawczego dla budynku Szkoły Podstawowej w Skarlinie – 
postępowanie unieważniono.
 Przeprowadzono zamówienia publiczne powyżej 30 tys. euro na: 
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- dostawę oleju opałowego lekkiego na potrzeby Gminy Nowe Miasto Lubawskie i jej jednostek 
organizacyjnych,
- dowożenie uczestników projektu: Wyrównywanie szans edukacyjnych uczniów w Gminie Nowe Miasto 
Lubawskie - do i ze szkoły w okresie od października 2018 r. do czerwca 2021r. Wykonanie dokumentacji 
projektowej dla dwóch obiektów: Świetlicy Wiejskiej w Gwiździnach oraz budynku zaplecza sportowego KS 
Radomiak w Radomnie.
W Gminie Nowe Miasto Lubawskie według stanu na koniec września br. było 235 zarejestrowanych osób 
bezrobotnych (w tym 153 kobiety), czyli o 4 osoby więcej niż według stanu na koniec sierpnia br.
 23 października br. ukazała się lista rankingowa operacji typu „Budowa lub modernizacja dróg 
lokalnych” w ramach działania „Podstawowe usługi i odnowa wsi na obszarach wiejskich” objętego 
Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014 – 2020. Wniosek Gminy na zadanie Rozbudowa 
drogi gminnej w miejscowości Radomno - Etap I uplasował się na wysokiej 5 pozycji. W ramach konkursu 
złożono 92 wnioski, z czego wsparcie otrzyma zaledwie 25 operacji. Wartość planowanego wsparcia z 
PROW wynosi 700 tys. zł.
 8 października br. dokonano odbioru zadania pn. Budowa linii kablowej oświetlenia drogowego w 
miejscowości Pacółtowo przy ulicy Skrajnej i Podleśnej. W ramach inwestycji wybudowano 9 lamp z 
oprawami typu LED. Wartość zadania wynosi 45 tys. zł.
 12 października br. dokonano odbioru technicznego inwestycji polegającej na przebudowie drogi 
gminnej Tylice-PGR Tylice, dojazdowej do gruntów rolnych we wsi Tylice, na odcinku o długości 270 m – 
Etap IV. Wartość zadania wynosi prawie 300 tys. zł, z czego 50 tys. pozyskano ze środków Funduszu 
Ochrony Gruntów Rolnych.
 16 października br. dokonano częściowego odbioru robót zadania pn. Przebudowa drogi gminnej 
łączących Jamielnik z Lekartami – etap III.  Wartość zaawansowania robót na dzień 16.10.br. to 290 tys. zł, 
co stanowi przeszło 60 % wartości zadania. Do wykonania pozostało ułożenie nawierzchni jezdni z kostki 
betonowej oraz prace wykończeniowe.
 Zakończono największą tegoroczną inwestycję drogową w Gwiździnach. Całkowita wartość projektu 
wyniosła ponad 3,4 mln zł, z czego 50 % jako koszt kwalifikowalny, tj. kwota 1,7 mln zł to wsparcie w 
ramach programu rządowego. Dodatkowo, oprócz ww. strategicznej inwestycji, równolegle wykonywane 
były integralnie połączone z głównym zadaniem  mniejsze inwestycje drogowe realizowane już jako zadania
własne. W ramach zadania zostały przebudowane drogi w Gwiździnach o łącznej długości 2074 mb. Oprócz
jezdni asfaltowej powstały chodniki dla pieszych z kostki betonowej o łącznej długości 1,5 km. Łączna 
wartość dodatkowych pięciu zadań sfinansowanych ze środków Gminy wynosi prawie 490 tys. zł.
 Trwa realizacja zadania przebudowa drogi gminnej Mszanowo - Bratian na odcinku od ul. Cichej do 
ul. Łąkowej wraz z przepustem. Wykonano frezowanie warstw nawierzchni z masy asfaltowej oraz 
rozebrano konstrukcję pod jezdnią celem wzmocnienia nośności drogi. 
 Gmina Nowe Miasto Lubawskie już 7 raz zrealizowała program pn. „Usuwanie wyrobów 
zawierających azbest z terenu Gminy Nowe Miasto Lubawskie”. Edycja w 2018 r. pozwoliła zutylizować 
wyroby zawierające azbest z 27 nieruchomości w ilości prawie 70 Mg.  Całkowity koszt zadania wyniósł 
prawie 21 tys.  zł,  z czego prawie 9 tys. zł (41,61%) to dotacja z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Olsztynie. Pozostała kwota to wkład gminy. W związku z faktem, iż na 
sześciu nieruchomościach nie dokonano demontażu eternitu z dachu, nie było możliwości jego utylizacji w 
tegorocznej edycji programu.  

Stan realizacji inwestycji:
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1. Kompleksowa termomodernizacja  budynku Szkoły Podstawowej w Skarlinie – wykonano pokrycie dachu 
i wymieniono przyłącze centralnego ogrzewania od świetlicy do budynku szkoły, prace wewnątrz szkoły 
zostały zakończone, pozostały do realizacji zadania: modernizacja kotłowni, demontaż starego kotła i 
montaż nowego oraz przyłączenie ciepłej wody użytkowej.
2. Place zabaw – w trakcie realizacji inwestycji wykonawca zwrócił się o przedłużenie terminu do 15.11.br - 
część urządzeń jest jeszcze w produkcji i będzie sukcesywnie dostarczana i montowana.
3. Świetlica Bagno - trwają prace wykończeniowe: biały montaż, montaż sufitu podwieszanego.
4. Remiza OSP Chrośle - trwają prace wykończeniowe w budynku: szpachle, płytki, posadzki; wykonano 
instalacje sanitarne, elektryczne i centralnego ogrzewania.
Zarządzenia wydane w okresie od 4 do 29 października 2018 r.
 W dniu 4.10.2018 r. wydano następujące zarządzenia:
 -  w sprawie przeprowadzenia konsultacji projektu programu współpracy Gminy z organizacjami 
pozarządowymi;
- w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na 2018 rok;
- w sprawie zmiany planu finansowego Urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie na 2018 rok oraz zmiany 
planu finansowego zadań z zakresu administracji rządowej oraz innych zadań zleconych Gminie Nowe 
Miasto Lubawskie odrębnymi ustawami na 2018 rok.
 W dniu 12.10.2018 r. wydano zarządzenie w sprawie powołania Koordynatora oraz Zespołu 
Zadaniowego ds. monitorowania i ewaluacji „Strategii Rozwoju Gminy Nowe Miasto Lubawskie”.
 W dniu 17.10.2018 r. wydano następujące zarządzenia:
- w sprawie upoważnienia pracownika Ośrodka Pomocy Społecznej Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w 
Mszanowie do wydawania zaświadczeń, a także do poświadczania za zgodność z oryginałem odpisów 
dokumentów;
- w sprawie upoważnienia pracownika Ośrodka Pomocy Społecznej Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w 
Mszanowie w sprawach z zakresu świadczenia wychowawczego;
- w sprawie sprzedaży mieszkalnej nieruchomości lokalowej nr 44/1, stanowiącej własność Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie, położonej w miejscowości Nawra, w drodze bezprzetargowej na rzecz dotychczasowego 
najemcy;
- w sprawie sprzedaży mieszkalnej nieruchomości lokalowej nr 44/2, stanowiącej własność Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie, położonej w miejscowości Nawra, w drodze bezprzetargowej na rzecz dotychczasowego 
najemcy;
- w sprawie sprzedaży mieszkalnej nieruchomości lokalowej nr 44/3, stanowiącej własność Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie, położonej w miejscowości Nawra, w drodze bezprzetargowej na rzecz dotychczasowego 
najemcy;
- w sprawie sprzedaży mieszkalnej nieruchomości lokalowej nr 44/4, stanowiącej własność Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie, położonej w miejscowości Nawra, w drodze bezprzetargowej na rzecz dotychczasowego 
najemcy;
- w sprawie sprzedaży mieszkalnej nieruchomości lokalowej nr 44/5, stanowiącej własność Gminy Nowe 
Miasto Lubawskie, położonej w miejscowości Nawra, w drodze bezprzetargowej na rzecz dotychczasowego 
najemcy.
 W dniu 19.10.2018 r. wydano następujące zarządzenia:
- w sprawie dokonania zmian w budżecie Gminy na 2018 rok;
- w sprawie zmiany planu finansowego Urzędu Gminy Nowe Miasto Lubawskie na 2018 rok oraz zmiany 
planu finansowego zadań z zakresu administracji rządowej oraz innych zadań zleconych Gminie Nowe 
Miasto Lubawskie odrębnymi ustawami na 2018 rok.
 W dniu 23.10.2018 r. wydano następujące zarządzenia:
- w sprawie powołania Komisji ds. przeprowadzenia naboru na stanowisko  Inspektor ds. utrzymania dróg 
gminnych i gospodarki energetycznej gminy;
- w sprawie powołania Komisji ds. przeprowadzenia naboru na stanowisko  Inspektor ds. promocji gminy;
- w sprawie powołania Komisji ds. przeprowadzenia naboru na stanowisko  Inspektor ds. planowania 
przestrzennego;
- w sprawie zaciągnięcia kredytu krótkoterminowego na sfinansowanie przejściowego deficytu budżetu 
Gminy Nowe Miasto Lubawskie w 2018 roku.

5



Ad. 6
Podsumowanie funkcjonowania samorządu gminnego w kadencji 2014 – 2018.
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że w kadencji 2014-2018 podczas 45 sesji Rady Gminy 
uchwalono 353 uchwały.
 ”Szanowni Radni, na zakończenie chciałem Wam bardzo serdecznie podziękować za 
wyrozumiałość, wspaniałą współpracę przy uchwalaniu niejednokrotnie trudnych i ważnych uchwał 
wspierających naszą Gminę. Życzę Wam zdrowia, pomyślności w życiu osobistym i zawodowym.
Panie Wójcie, Pani Sekretarz, Pani Skarbnik, w imieniu całej Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie na 
Wasze ręce składam serdeczne podziękowania dla wszystkich pracowników Urzędu Gminy za współpracę 
przy tworzeniu i realizowaniu uchwał, życząc wszystkim - wszystkiego najlepszego, pomyślności w życiu 
osobistym i sukcesów w pracy zawodowej.
Sołtyskom, Sołtysom - gospodarzom 16 sołectw wchodzących w skład naszej Gminy, dziękuję za 
współpracę, cenne uwagi i podpowiedzi, życząc Wam dużo zdrowia i dalszych sołtysich kadencji.”

Po przemówieniu Przewodniczącego Rady Gminy, głos zabrał Pan Wójt.
„Szanowni  Państwo,  w  związku  z  kończącą  się  kadencją  Rady  Gminy  chciałbym  serdecznie

podziękować za efektywną pracę na rzecz Gminy Nowe Miasto Lubawskie - radnym Rady Gminy Nowe
Miasto Lubawskie, Radnym Powiatu Nowomiejskiego, kierownikom jednostek organizacyjnych, Dyrektorom
szkół, Prezesowi Zakładu Usług Komunalnych, Pani Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej, Bibliotekarzom,
Panu Dyrektorowi Gminnego Centrum Kultury, wszystkim pracownikom urzędu, Sołtysom, przedstawicielom
wszystkich organizacji pozarządowych działających na terenie naszej Gminy. Dziękuję radnym, dla których
efektywna  praca,  skupienie  się  na  działaniu  i  budowaniu,  było  najważniejszym  priorytetem,  którzy
realizowali wyznaczoną wizję rozwoju Gminy. 

                  
 Szanowni  Państwo  4  lata  temu  wzięliśmy  na  siebie  dużą  odpowiedzialność  za  rozwój  Gminy.
Zadania,  jakie  przed  nami  postawiono,  nie  były  łatwe,  ponieważ  musieliśmy  poprawić  dobre  wyniki
poprzedniej  kadencji,  dziś  powinniśmy być  dumni  z  naszych  dokonań.  Są  one  naprawdę  imponujące.
Musimy  mieć  świadomość,  że  rozwój  Gminy  to  przede  wszystkim  wydatki  na  inwestycje.  W  ostatniej
kadencji wydaliśmy na inwestycje 38 mln złotych, to nas plasuje w różnych rankingach bardzo wysoko.
Wydatki  na  inwestycje  to  jest  rozwój  Gminy  Nowe  Miasto  Lubawskie.  Dla  nas  priorytetem,  który
nakreśliliśmy sobie wspólnie przed 8 laty, są sprawy bytowe naszych mieszkańców, przede wszystkim jest
to budowa dróg. W ciągu 8 lat  wydaliśmy na inwestycje w naszej gminie blisko 60 mln złotych. Nasze
osiągnięcia ostatniej kadencji to wybudowanie 20 km dróg asfaltowych, czy też zbudowanych w technologii
z  kostki  betonowej.  To  także  ścieżka  rowerowa,  która  pięknie  promuje  naszą  gminę.  W  tej  kadencji
wyzwanie,  które wyznaczaliśmy to poprawa jakości  wody z publicznej  sieci  wodociągowej.  Realizujemy
dużą  inwestycję  związaną  z  budową  stacji  uzdatniania  wody  i  częściową  modernizacją  naszej  sieci
wodociągowej. Do osiągnięć tej kadencji należy także zaliczyć budowę nowoczesnych, atrakcyjnych placów
zabaw. Dążymy konsekwentnie do tego, aby w każdej miejscowości taki plac zabaw powstał. Na 16 sołectw
jakie posiadamy, w 6 sołectwach musimy jeszcze takie place zbudować. Mamy zadbane przystanki, zostało
niewiele  punktów,  w  których  musimy  wymienić  nowe  przystanki,  które  poprawiają  znacząco  estetykę
naszych wsi. 

Szanowni  Państwo  Gmina  Nowe  Miasto  Lubawskie  to  także  6  nowoczesnych,  pięknych  szkół
podstawowych,  dobrze  prowadzonych.  Niektóre  jeszcze  czekają  na  modernizację.  Konsekwentnie
prowadzimy inwestycje, także jeśli chodzi o bazę lokalową naszej gminnej oświaty. Obecnie remontujemy
szkołę w Skarlinie. Warunki dla dzieci są komfortowe, możemy szczycić się tym, że wskaźnik ilości uczniów
przypadający na jednego nauczyciela w naszej gminie jest bardzo niski, co powoduje, że warunki do pracy
są bardzo dobre. 
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Szanowni Państwo kolejna dziedzina to sport. Warto wspomnieć, że Gmina Nowe Miasto Lubawskie
wydaje  najwięcej  ze  wszystkich  gmin  wiejskich  w  naszym  powiecie  na  sport.  Mamy  10  jednostek
ochotniczych  straży  pożarnej.  Zainicjowaliśmy  inwestycje  związane  z  budową  remiz  strażackich.
Zbudowaliśmy remizę strażacką w Chroślu, mamy plany na kolejne. Chcemy poprawić bazę lokalową dla
strażaków,  którzy  dbają  o  bezpieczeństwo  naszych  mieszkańców.  Musimy  także  wyposażyć  straże  w
odpowiedni  sprzęt  do  ratowania  życia  i  mienia  ludzkiego  i  taki  sprzęt  sukcesywnie  zakupujemy.  W tej
kadencji zakupiliśmy nowy samochód dla OSP Jamielnik. Były także samochody używane dla mniejszych
jednostek. Działalność gminy to także prężne organizacje społeczne, które z roku na rok poszerzają swoją
działalność.  Mówimy tu również o kołach gospodyń wiejskich,  innych organizacjach kobiecych,  a także
organizacjach, które pracują na rzecz seniorów.  

Mówiłem o poprawie sytuacji bytowej naszych mieszkańców. W wielu przypadkach warunki bytowe
mieszkańców są bardzo złe,  chcemy je poprawiać.  Stąd też była decyzji,  żeby wybudować pierwszy w
historii gminy nowy budynek komunalny w Jamielniku. Jest to zadanie, które w przyszłości chcemy rozwijać.
Rozwój gminy to także przyrost mieszkańców, dobrze rozwijające się budownictwo jednorodzinne, mamy
wiele atrakcyjnych terenów pod rozwój tego sektora. 

Szanowni  Państwo  tylko  dobrym  zarządzaniem,  konsekwencją  i  pracą  możemy  ścigać  się  z
najlepszymi  gminami,  by  zapewnić  jak  najlepsze  warunki  naszym  mieszkańcom.  Naszym  celem  na
najbliższe 5 lat będzie zdobycie pozycji lidera w wydatkach inwestycyjnych. Mając możliwość współpracy z
doświadczonym  zespołem  radnych  Rady  Gminy,  ale  także  radnych  Powiatu  Nowomiejskiego,  którzy
uczestniczą w naszych sesjach, mając życzliwość i wsparcie ze strony sołtysów, mając także do współpracy
prężnie działające organizacje pozarządowe, dobrze zorganizowane jednostki organizacyjne gminy, szkoły,
biblioteki to realizacja celu, żeby być liderem, jest jak najbardziej możliwa do osiągnięcia.”

Po  przemówieniu  Pan  Wójt  wręczył  wszystkim  zaproszonym  gościom  okazjonalną  publikację  pt.
„Wspomnienie kadencji 2014-2018”. 

Podziękowania złożyli także - w imieniu kół gospodyń i seniorów – Pani Elżbieta Zalewska oraz Radna 
Powiatu Nowomiejskiego – Pani Barbara Grzywacz.
 
Podczas sesji radna Barbara Giziewska w imieniu rodziny, dziękując za  zaangażowanie i wkład w 
upamiętnienie Augustyna Serożyńskiego, wręczyła Panu Wójtowi statuetkę.
Ad. 7
Zapytania i wnioski
- Radny z Gwiździn zadał pytanie, czy istnieje możliwość ustawienia świateł w miejscowości Gwiździny, 
które obecnie późno się zapalają.

- Radny wnioskował również do radnej Powiatu Nowomiejskiego o naprawę drogi powiatowej z Gwiździn do 
Nowego Miasta Lubawskiego, ponieważ woda wypłukała całe pobocze.

- Radny Dajos wnioskował do Pani Barbary Grzywacz o przycięcie gałęzi, które zasłaniają znaki 
ostrzegawcze na drodze powiatowej Radomno-Jamielnik-

- Radny z Chrośla wnioskował do radnej Powiatu Nowomiejskiego o nawiezienie tłucznia na drogę z Łąk 
Bratiańskich do Chrośla.

- Radny Przemysław Kotewicz zgłosił uwagę dotyczącą rodziny wielodzietnej.

- Radny Przemysław Kotewicz prosi o odprowadzenie z pasów drogowych wodę, która zalega. Wystarczy 
wykopać dół i odprowadzić wodę.

- Radny z Radomna zgłosił problem kanału biegnącego przez środek Radomna. Jest to kanał, z którego 
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ścieki lecą bezpośrednio do jeziora.

- Radny Kotewicz prosił o informację na temat uzyskanego dofinansowania budowy drogi nad jeziorem w 
Radomnie. Prosi, aby uzupełnieniem tego projektu była realizacja pętli w całości.

- Radna Edyta Gorzka zapytała, co dalej z oświetleniem boiska w Bagnie.

- Radna Edyta Gorzka odniosła się do wypowiedzi radnego Przemysława Kotewicza i wyraziła opinię na 
temat pracy Ośrodka Pomocy Społecznej. Powiedziała, że pracownicy są bezradni, nie nadzorują rodzin, 
rozdajemy pieniądze, ale nie ma żadnej kontroli, na co te środki zostają rozdysponowane.

- Radna zgłosiła problem niszczenia przez rolnika maszynami rolniczymi drogi Gryźliny-Lekarty. Drogi są tak
zniszczone, że w chwili kiedy przyjdzie zima mieszkańcy stamtąd nie wyjadą.

- Radna Barbara Giziewska zapytała o modernizację sieci wodociągowej w Lekartach.

- Radna Barbara Giziewska zgłosiła do Radnej Powiatu Nowomiejskiego problem słabego oznakowania
miejscowości  na  drodze  powiatowej  Nowy  Dwór  Bratiański  –  Skarlin,  chodzi  o  oznaczenie  tablicami
miejscowości.

- Radna Barbara Giziewska wnioskowała również o naprawę drogi powiatowej Skarlin - Nawra.

- Przewodniczący Rady Gminy wnioskował do Radnej Powiatu Nowomiejskiego o remont drogi powiatowej
Nawra-Skarlin, jest to odcinek ok. 2,5 km drogi. Prosi również o wycięcie drzew, zanim ta droga będzie
remontowana.  

- Radny Zbigniew Wiśniewski prosi o uwzględnienie umieszczenia tabliczek z numerami domów 
w miejscowościach.  

- Radny Andrzej Pieńczewski zwrócił uwagę do Radnej Powiatu Nowomiejskiego na zły stan chodnika w 
Skarlinie, który niedawno został remontowany.

O godzinie 11.30 salę obrad opuścił radny Grzegorz Turulski. 

Ad 8
Podjęcie uchwały w sprawie trybu prac nad projektem uchwały budżetowej Gminy Nowe Miasto Lubawskie.
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, Przewodniczący zapytał, czy
są pytania.
Pytań nie zgłoszono.
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednogłośnie podjęła uchwałę Nr XLVI/354/2018 w sprawie trybu prac nad
projektem uchwały budżetowej Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
Uchwała stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu.
W głosowaniu wzięło udział 12 radnych.

Ad. 9
Podjęcie uchwały w sprawie określenia zakresu i formy informacji o przebiegu wykonania budżetu Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie, informacji o kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej oraz informacji o 
przebiegu wykonania planu finansowego samorządowej instytucji kultury za pierwsze półrocze roku 
budżetowego.
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, Przewodniczący zapytał, czy
są pytania. 
Pytań nie zgłoszono.
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Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.
W głosowaniu Rada Gminy jednogłośnie podjęła uchwałę Nr XLVI/355/2018 w sprawie określenia 
zakresu i formy informacji o przebiegu wykonania budżetu Gminy Nowe Miasto Lubawskie, 
informacji o kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej oraz informacji o przebiegu 
wykonania planu finansowego samorządowej instytucji kultury za pierwsze półrocze roku 
budżetowego. 
Uchwała stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu.
W głosowaniu wzięło udział 12 radnych.

Ad. 10
Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości.
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, Przewodniczący zapytał, czy
są pytania. 
Pytań nie zgłoszono.
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.
W głosowaniu Rada Gminy jednogłośnie podjęła uchwałę Nr XLVI/356/2018 w sprawie określenia 
wysokości stawek podatku od nieruchomości.
Uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu.
W głosowaniu wzięło udział 12 radnych.

Ad.11
Podjęcie uchwały w sprawie "Programu współpracy Gminy Nowe Miasto Lubawskie z organizacjami 
pozarządowymi i innymi uprawnionymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 2019 
rok".
W związku z omówieniem projektu uchwały na posiedzeniu wspólnym Komisji, Przewodniczący zapytał, czy
są pytania. 
Pytań nie zgłoszono.
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały.
W głosowaniu Rada Gminy jednogłośnie podjęła uchwałę Nr XLVI/357/2018 w sprawie "Programu 
współpracy Gminy Nowe Miasto Lubawskie z organizacjami pozarządowymi i innymi uprawnionymi 
podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 2019 rok".
Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu.
W głosowaniu wzięło udział 12 radnych.

Ad.12 Analiza oświadczeń majątkowych:

a) radnych
Przewodniczący  Rady  odczytał  analizę  oświadczeń  majątkowych  radnych.  Analiza  oświadczeń  stanowi
załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. Analiza oświadczeń dokonana przez Urząd Skarbowy w Nowym
Mieście Lubawskim stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu.

b) pracowników i kierowników jednostek organizacyjnych.
Analizę  oświadczeń  majątkowych  pracowników  i  kierowników  jednostek  organizacyjnych  przedstawiła
Sekretarz Gminy Agnieszka Paturalska-Miehlau. Analiza stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu

Ad.13
Odpowiedzi na zapytania i wnioski
Wójt uzupełnił odpowiedzi na zapytania i wnioski złożone na sesji w dniu 4.10.2018 r.

- Radny Mirosław Dajos wnioskował o naprawę uszkodzonej barierki na ulicy Jana Pawła II na drodze 
gminnej Jamielnik - Gryźliny. 
Odp.: Zadanie zrealizowano.

- Radny Przemysław Kotewicz wnioskował o udrożnienie rowu na placu rekreacyjnym w Radomnie.
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Odp.: W zależności od warunków pogodowych prace zostaną wykonane w bieżącym roku, albo na początku
przyszłego.

Odpowiedzi na zapytania złożone na dzisiejszej sesji:

- Radny z Gwiździn zadał pytanie, czy istnieje możliwość ustawienia świateł w miejscowości Gwiździny, 

które obecnie późno się zapalają. 
Radny wnioskował o regulację oświetlenia ulicznego. Odp.: Zadanie zostanie zlecone do niezwłocznej 
realizacji.

- Radny wnioskował również do radnej Powiatu Nowomiejskiego o naprawę drogi powiatowej z Gwiździn do 
Nowego Miasta Lubawskiego, ponieważ woda wypłukała całe pobocze.

- Radny Dajos wnioskował do Pani Barbary Grzywacz o przycięcie gałęzi, które zasłaniają znaki 
ostrzegawcze na drodze powiatowej Radomno-Jamielnik.

- Radny z Chrośla wnioskował do radnej Powiatu Nowomiejskiego o nawiezienie tłucznia na drogę z Łąk 
Bratiańskich do Chrośla.

- Radny Marek Miecznikowski prosi o uwzględnienie w przyszłych latach remont drogi z Nowego Dworu 
Bratiańskiego do Mikołajek na odcinku ok. 900 m. Odp.: Ten temat jest nam znany od wielu lat, był 
rozpatrywany w poprzedniej kadencji. Jest to temat do planów inwestycyjnych na przyszłe lata.

- Radny Przemysław Kotewicz zgłosił uwagę dotyczącą rodziny wielodzietnej. Pan Wójt odpowiedział, że 
rodzina objęta jest wszystkimi możliwymi formami wsparcia, które wynikają z zadań realizowanych przez 
Ośrodek Pomocy Społecznej.

- Radny Przemysław Kotewicz prosi o odprowadzenie z pasów drogowych wodę, która zalega. Wystarczy 

wykopać dół i odprowadzić wodę. Odp.: Tam, gdzie robiliśmy profilowanie dróg, pilnujemy tego, żeby 
likwidować wodę z pobocza drogi, staramy się to niwelować. Jednak faktem jest, że możliwości nasze 
finansowe nie pozwalają na to, żeby wynająć do tego koparkę albo zadysponować do człowieka. To są 
zawsze finalnie spore koszty i nie zawsze możemy skutecznie zareagować. Nie wydaje mi się, żeby 
pojawiały się bardzo duże zastoiska wody, bo takich zgłoszeń nie otrzymaliśmy.

- Radny z Radomna zgłosił problem kanału biegnącego przez środek Radomna. Jest to kanał, z którego 
ścieki lecą bezpośrednio do jeziora.
Radny Przemysław Kotewicz prosi o przeczyszczenie i udrożnienie kanału biegnącego przez centrum 
Radomna do jeziora. Odp.: Będę wyjaśniał ten temat, co do własności tego kolektora, ponieważ wydaje mi 
się, że jest to infrastruktura towarzysząca drodze powiatowej i służąca do odwodnienia tejże drogi. W takiej 
sytuacji nie mieściłoby się to w kompetencjach gminy.

Radny Kotewicz powiedział, że kanał płynie przez działki gminne i odwadnia tereny gminne.

Pan Wójt odpowiedział, że przyjrzy się sprawie.

- Radny prosił o informację na temat uzyskanego dofinansowania budowy drogi nad jeziorem w Radomnie. 
Prosi, aby uzupełnieniem tego projektu była realizacja pętli w całości.
Wniosek Pana Przemysława Kotewicza dotyczył tego, żeby to zadanie inwestycyjne, które planujemy 
zrealizować z dofinansowania w Radomnie, aby swoim zakresem obejmowało całą pętle. Jak wiadomo 
ograniczenia i kryteria konkursowe spowodowały, że musieliśmy tą inwestycję ograniczyć. Mogliśmy 
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maksymalnie ubiegać się o dofinansowanie w kwocie 700 000 złotych. Tę kwotę praktycznie już 
pozyskaliśmy, natomiast było kryterium, że wartość inwestycji nie może być większa, niż kwota 
dofinansowania razy dwa. Wiemy, że inwestycja będzie jeszcze droższa, również w ta inwestycje nie 
mogliśmy dołożyć oświetlenia, które należało by wykonać. Wniosek Pana Radnego przedłożę na komisję, 
na której będziemy planować budżet.

- Radna Edyta Gorzka zapytała, co dalej z oświetleniem boiska w Bagnie.
Kierownik Referatu Inwestycji Pan Stanisław Bielecki poinformował, że wykonał telefon do wykonawcy, który
zapewnił, że sprawdzi jaki jest powód braku oświetlenia przy boisku w Bagnie.

- Radna Edyta Gorzka odniosła się do wypowiedzi radnego Przemysława Kotewicza i wyraziła opinię na 
temat pracy Ośrodka Pomocy Społecznej. Powiedziała, że pracownicy są bezradni, nie nadzorują rodzin, 

rozdajemy pieniądze, ale nie ma żadnej kontroli, na co te środki zostają rozdysponowane. 
Radna Edyta Gorzka podniosła wątek działalności Ośrodka Pomocy Społecznej, podając przykład, który nie
jest mi za dobrze znany. Zweryfikujemy tę sprawę. Moja uwaga jest taka, że jeżeli są problemy w zakresie 
źle wykorzystywanych środków świadczeń społecznych, to prosimy takie sytuacje zgłaszać.

- Radna zgłosiła problem niszczenia przez rolnika maszynami rolniczymi drogi Gryźliny-Lekarty. Drogi są tak

zniszczone, że w chwili kiedy przyjdzie zima mieszkańcy stamtąd nie wyjadą. 
Pani radna zgłosiła problem niszczenia dróg przez rolników. Odp.: Ten problem  powtarza się od wielu lat. 
Swojego czasu urząd wystosował pismo do tego rolnika. Jak widać to wszystko jest ignorowane, a problem 
jest trudny do rozwiązania.  

- Radna Barbara Giziewska zapytała o modernizację sieci wodociągowej w Lekartach.
Radna Giziewska zapytała czy w przyszłym roku będziemy wymieniać linię wodociągową w Lekartach. 
Odp.: Wniosek zostanie przedłożony na komisjach, na których będziemy pracować nad budżetem na 
przyszły rok. Jednak z uwagi na sytuację finansową naszej gminy, obawiam się, że projekcie budżetu na 
przyszły rok ta inwestycja się nie pojawi.

- Radna Barbara Giziewska zgłosiła do Radnej Powiatu Nowomiejskiego problem słabego oznakowania 
miejscowości na drodze powiatowej Nowy Dwór Bratiański – Skarlin, chodzi o oznaczenie tablicami 
miejscowości.

- Radna Barbara Giziewska wnioskowała również o naprawę drogi powiatowej Skarlin - Nawra.

- Przewodniczący Rady Gminy wnioskował do Radnej Powiatu Nowomiejskiego o remont drogi powiatowej 
Nawra-Skarlin, jest to odcinek ok. 2,5 km drogi. Prosi również o wycięcie drzew, zanim ta droga będzie 
remontowana.

- Radny Zbigniew Wiśniewski prosi o uwzględnienie umieszczenia tabliczek z numerami domów w 
miejscowościach.  Odp. : To są sprawy, które sołectwa mogą zrobić we własnym zakresie. Mamy 
poważniejsze zadania inwestycyjne do wykonania, polecam to do sfinansowania ze środków funduszu 
sołeckiego.

- Radny Andrzej Pieńczewski zwrócił uwagę do Radnej Powiatu Nowomiejskiego na zły stan chodnika w 
Skarlinie, który niedawno został remontowany.

Ad. 14
Zamknięcie obrad Sesji.
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy Zbigniew Wiśniewski zamknął
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obrady XLVI Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie.

Sekretarz obrad        Przewodniczący Rady Gminy
Marek Miecznikowski        Zbigniew Wiśniewski                      
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